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درمکتب امام

دست همه از اوكوتاه است
انسان، موجود متحرك است؛ از مرتبه طبيعت تا مرتبه غيب، تا فنا در الوهيت. 

براى صديقه طاهره اين مســائل، اين معانى حاصل اســت. از مرتبه طبيعت شروع 

كرده اســت، حركت كرده اســت؛ حركت معنوى؛ با قدرت الهى، با دست غيبى، با 

تربيت رسول الله) ص( مراحل را طى كرده است تا رسيده است به مرتبه اى كه دست 

همه از اوكوتاه است.
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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

برجام، نوزاد مرده بود
سرویس سیاسی ـ

تصمیم داشتیم اعتبارنامه هاشمی را رد کنیم که انصراف داد! خبرگان با فضای مجازی قهر و آشتی دارند یا مدعیان 
اصلاح طلبی دوقطبی ساز و کاسب کارند؟ توافق هسته ای فقط پرستیژ کوتاه مدت داشت، اروپا با رودربایستی از برجام حمایت 
می کند، برجام باخت - باخت بود اما آنها بیشتر باختند! واکنش اعتماد به نوع برخورد سخنگوی وزارت خارجه با خبرنگار 

کیهان و گسترش وعده ها به جای انجام وعده قبلی! از جمله مطالب دیروز مطبوعات زنجیره ای بود.
روزنامه اصلاح طلب قانون دیروز در یادداشتی با عنوان »رودربایستی به نام توافق هسته ای« نوشت: »توافق هسته ای 
ایران با گروه ١+٥ از همان روز هجدهم اردیبهشت ١٣٩٧ که دونالد ترامپ رسما در مقابل رسانه ها برگه خروج از برجام را 
امضا کرد، در واقع پایان یافت. واکنش های جمهوری اسلامی ایران از همان دقایق ابتدایی تا امروز اگرچه عقلانی و منطقی 
بود اما یك بازیگر هوشمند در ساختار نظام بین الملل همه برگ های خود را رو نمی کند... برجام یك نوزاد مُرده بود چرا 
که ارزش هایی که به آن بها می داد با انگیزه های لازم برای پیاده کردن آن در تضاد بود. البته این سخن به معنای آن نیست 
که ما نباید پای میز مذاکره می رفتیم یا نباید توافق می کردیم... و این توافق هم برای پرستیژ بین المللی جمهوری اسلامی 

ایران در کوتاه مدت موثر بود.«
اروپا با رودربایستی از برجام حمایت می کند

این روزنامه زنجیره ای در ادامه با اشاره به رفتار اروپایی ها در قبال برجام نوشت: »ایالات متحده آمریكا هم برای اروپایی ها 
مهم تر است و همچنان درهم تنیده اند که منفك شدن این دو که مجموعا کنار همدیگر بیش از ٣٣ هزار میلیارد دلار از 
ظرفیت GDP دنیا را در اختیار دارند، در واقع غیرممكن است. باید بپذیریم که بازار و تمام اقتصاد ایران در مقابل این دو 
غول اقتصادی یعنی اتحادیه اروپا و ایالات متحده آمریكا بسیار ناچیز است و اروپایی ها که علاقه مند هستند هم پزُ تعهد به 
توافق های بین المللی و هم پزُ دموکراسی خواهی و دیپلماسی  محور بودن تصمیمات شان را به جامعه بین الملل عرضه کنند، 
نمی توانند چشم بر روابط اقتصادی با آمریكای ترامپ ببندند، به ویژه آنكه ترامپ برخلاف فضاسازی های رسانه های رقیب او 
در آمریكا، هنوز رئیس جمهور محبوبی است و اگر امروز انتخابات ریاست جمهوری برگزار شود حتما با آراي الكترال بیشتری 

وارد کاخ سفید می شود، به همین خاطر کنار آمدن با ترامپِ احتمالا هشت ساله، اولویت اروپایی هاست.«
برجام باخت - باخت بود اما آنها بیشتر باختند!

این روزنامه اصلاح طلب در پایان این یادداشــت تصریح کرد: »... در صورت خروج [ایران] از برجام همه هزینه ها در 
سبد آمریكا و اروپا خواهد بود و به سادگی می تواند به موقعیت بهتری نسبت به قبل در حوزه توانمندی، دانش و تكنولوژی 
هسته ای دست یابد، خیلی در خروج از برجام بی میل نیست و به نظر می رسد جمهوری اسلامی ایران هم با رودربایستی به 
ادامه برجام تن داده است. به هرحال اگر هر دو طرف را برنده بازی برجام بدانیم که نگارنده معتقد است ایران برنده تر بود، 

قاعدتا بازنده نیز هر دو طرف هستند اما طرف مقابل بازنده تر است.«
گویي همین دیروز بود که اصلاح طلبان و شبكه زنجیره اي رسانه هاي منتسب به این جریان با فتح الفتوح نمایی از برجام، 
یك هیاهوی بزرگ رسانه ای به پا کردند و با تیترهایی همچون »فروپاشی تحریم«، »صبح بدون تحریم«، »تحریم ها به تاریخ 
پیوست«، »تحریم ها هم رفت«، »اینك بدون تحریم«، »پیروزی تدبیر بر تحریم«، »خلاص شدیم، سلام بر ایران بی تحریم«، 
»سپیده  دمید«، »تحریم تمام شد« و... نه تنها از این توافق هسته ای حمایت تام و تمام کردند، بلكه با تبلیغات سیاسی و 
وعده فروشی نیز سعی کردند که افكار عمومی را آنچنان نسبت به توافق هسته ای امیدوار سازند که هیچ کارشناسی نتواند 
درباره این برنامه انتقاد کند. اما این روزها که دستشان خالی است از ادله و مدارکی که نشان دهد توافق هسته ای دستاورد 
ملموس و محسوسی را برای جامعه ایرانی به همراه داشته، به جای عذرخواهی از ملت و تلاش برای جبران این خسارت 

محض به تحریف و تقلیل اهداف آن روی آورده اند.
تصمیم داشتیم اعتبارنامه هاشمی را رد کنیم که انصراف داد!

نماینده اصلاح طلب مجلس ششم در گفت و گویی با روزنامه آرمان به اختلافات میان مرحوم هاشمی رفسنجانی و جریان 
اصلاح طلــب در طــول دهه هفتاد و پس از آن پرداخته و به هــدف این جریان برای رد اعتبارنامه آن مرحوم در انتخابات 

مجلس ششم  اشاره کرد!
در بخشی از این گفت و گو آمده است: »جریان چپ و آقای هاشمی، زمانی درست در مقابل هم قرار داشتند. نمی توان 
منكر این تقابل تاریخی بود، اما فكر می کنم این تقابل از زمان مجلس سوم و پس از فوت امام راحل رخ داد و آقای هاشمی 
رئیس جمهور شدند. بعد از رحلت حضرت امام)ره( به طور کل جریان چپ به محاق رفت که با دوره 8 ساله ریاست جمهوری 
آقای هاشمی متقارن بود. در دولت اول برخی تكنوکرات ها که وابسته به جریان چپ بودند، در کابینه حضور داشتند اما در 
دوره دوم این افراد کنار گذاشته شدند. مجموعا در آن 8 سال تقابل وجود داشت و از مجلس ششم آغاز نشده بود. اتفاقا در 
مجلس ششم، کارگزاران که مدافع آقای هاشمی بودند، در کنار جریان اصلاحات قرار داشتند و حتی در مجلس پنجم هم 
کارگزارانی ها که پیش از جریان دوم خرداد شكل گرفته بودند، دارای فراکسیون بودند. به نظرم از مجلس پنجم و ششم 
به بعد، فاصله هاشمی با اصلاح طلبان کمتر شد اما در مجموعه جریان اصلاحات، مخالفت های بسیار جدی هم با ایشان 
وجود داشت که گاها تشدید می شد. اتفاق شاخص مهمی که در مجلس ششم روی داد، بحث جابه جایی رأی دو نماینده 
در تهران بود... آقای هاشمی هم نفر سی ام شد که بعد انصراف داد. یعنی این مسئله نقطه برجسته ای بود که قابل بررسی 

است. در این رویداد بیش از ٥٣0 صندوق در تهران باطل شد. 
بعدها از آقای تاجزاده شنیدم که ایشان گفت با افرادی که تحلیل آماری انجام می دادند مشورت کرده که با چه هدفی 
می توان این تعداد صندوق را ابطال کرد که مشخص شد هدف کمك به ورود آقای هاشمی به مجلس ششم نبود. در آن 

فضا این اتفاق رخ داد آقای هاشمی با یك تحلیل درست، انصراف دادند.«
وی افزوده است: »انتقادات تندی به آقای هاشمی شد که ما همیشه این نقد را به خودمان )جریان اصلاحات( داریم. 
قبول داریم که نقدهای تندی شد اما از سوی تمام این جریان نبود، بلكه چون در ذیل جریان اصلاحات نقدها به هاشمی 
انجام شد، نمی توان مسئولیت آن را نپذیرفت. اما بین تندروی ها و برخی مقالات و نوشته ها تفاوت وجود دارد. اما به لحاظ 
تاریخی که راست ها )اصولگرایان( به آن دامن زدند بحث رد اعتبارنامه آقای هاشمی از سوی نمایندگان دوم خردادی بود 
که نهایتا آقای هاشمی انصراف دادند و کار به عدم تایید اعتبارنامه اش نرسید؛ اصولگرایان این بخش را برجسته کردند که 

آقای تاجزاده بهترین شاهد این قضایاست.«
گفتنی است، مدعیان اصلاحات در طول بیش از دو دهه گذشته سیاست های گوناگونی را نسبت به مرحوم هاشمی 
رفسنجانی در پیش گرفته اند، روزگاری او را عالیجناب سرخ پوش و ناکام انتخابات مجلس ششم می خواندند، در دوره دیگر 
هاشمی پدر معنوی اصلاح طلبان شد و امروز در حالی که روحانی آن مرحوم را در یك سخنرانی به عرش رساند خبرگزاری 
دولتی در مصاحبه ای با موسوی خوئینی ها اتهامات فراوان ولی تكراری را به وی منتسب می سازد تا مشخص شود مثلث 

اعتدال، کارگزاران و اصلاحات امروز به بن بست رسیده و تكلیف خود را با آنچه به بار آورده نمی داند!
مدعیان اصلاحات کینه ای قدیمی و فراموش نشدنی از مرحوم هاشمی رفسنجانی به دل دارند که هرگز نیز این کینه 
پاک نخواهد شد، آنها هاشمی را عامل اصلی دوری خود از قدرت می دانند و معتقدند او بود که چپ ها را از نهادهای اجرایی 

و تقنینی نظام حذف و دیگران را جایگزین کرد.
گفت و گوی موسوی خوئینی ها با ایرنا که بخش دوم آن در »روزنامه سازندگی« منتسب به کارگزاران منتشر شد موید 
این کینه قدیمی اســت، خوئینی ها خود پس از وفات امام)ره( به دنبال آن بود که رئیس قوه قضائیه شــود و زمانی که به 
این هدف نرسید در دیدار با هاشمی رفسنجانی که در خاطرات سال ١٣68 وی قابل رویت و پیگیری است، نسبت به این 
موضوع اظهار گلایه کرد، خوئینی ها انتظار داشت که هاشمی رسیدن خوئینی ها به این جایگاه را تسهیل کند ولی به هر 

ترتیب نشد یا نتوانست، اطلاعی از آن در دست نیست.
روزنامه سلام ارگان مرکزی مجمع روحانیون مبارز در طول دهه هفتاد به ارگانی در جهت مخالفت با دولت تبدیل شد 

و البته هاشمی نیز با رسانه های متعددی که در اختیار داشت به گزارشات و هجمه های سلام پاسخ می گفت.
این تعامل کج دار و مریز همراه با هجمه های گاه و بیگاه ادامه یافت تا به خرداد ١٣٧6 و انتخابات ریاست جمهوری 
رسید، با سر کار آمدن دولت اصلاحات فرصتی تاریخی دست اصلاح طلبان افتاد که هر چه کینه انباشته شده از هاشمی 

داشتند بر سر او آوار کرده و انتقام خود را بگیرند.
این انتقام گیری در انتخابات ششمین دوره مجلس شورای اسلامی به اوج خود رسید و اصلاح طلبان که بعدها هاشمی 
را پدر معنوی خود ساختند، حتی او را در لیست انتخاباتی خود قرار نداده و به تعبیر فرزند آن مرحوم در انتخابات تهران 

دست بردند تا هاشمی موفق به ورود به بهارستان نشود.
واکنش اعتماد به نوع برخورد سخنگوی وزارت خارجه

 با خبرنگار کیهان
سردبیر اعتماد دیروز در ستون »نگاه روز« این روزنامه نوشت: »تفاوت دیدگاه باعث نمی شود که برخورد سخنگوی وزارت 
خارجه را با خبرنگار کیهان تایید کنیم یا با سكوت و رضایت چه بسا خنك شدن دل، از کنارش بگذریم. با همه احترامی 
که برای [آقای] ظریف و آقای قاسمی قائلم، صریح و بی مجادله می گویم که خبرنگار کیهان به نمایندگی از روزنامه منتقد 
دولت، حق دارد از سخنگو سؤال کند، زورش برسد او را بپیچاند، در حین سؤال نقدش کند و از آقای قاسمی توقع جواب 

منطقی و بی شائبه و بی طعنه داشته باشد.«
در بخش دیگری از این یادداشت آمده است: »... اتفاقا به نفع کشور و حتی به نفع سیاست خارجی است که در محفل 
ســخنگو، همه صداها شــنیده شود و همه گرایش ها بتوانند بی لكنت سؤال کنند و احتمالا نقدهای گزنده خود را در دل 
سؤالات بگنجانند. ضمن اینكه اگر طعنه زدن وارد ادبیات پاسخگویی شود، به دیگر عرصه ها نیز سرایت می کند و مجال 
گفت وگو را از بین می برد. خصوصا برای دولتی که داعیه دار گفت وگوست، قبیح است که خبرنگار کیهان را به یك چشم 

دیگر ببیند و از طرح سؤال او ولو در دل ابراز ناخرسندی کند.«
بهرام قاسمی سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری اخیر خود با اصحاب رسانه در پاسخ به سؤال خبرنگار کیهان 
مبنی بر اینكه »در ماه های اخیر ٥ دیپلمات ایرانی از اروپا اخراج شده و یك دیپلمات ایرانی نیز حدود 6 ماه است که به 
صورت غیرقانونی بازداشت شده است. فكر نمی کنید که این انفعال وزارت خارجه در تاریخ دیپلماسی بی سابقه است؟!« 

گفته بود: خیر! من چنین تصوری ندارم. با شما و تیترهای روزنامه شما هم موافق نیستم.

جلیلی در گرامیداشت شهدای عملیات كربلای5:

می خواهند با »آلزایمر سیاسی« 
حافظه تاریخی ملت را از بین ببرند

حضرت امیر)ع( در حكمت 4٩ نهج البلاغه می فرماید: »احْذَرُوا صَوْلهًَْ الكَْرِیمِ إذَِا 
جَاعَ وَ اللَّئِیمِ إذَِا شَبِعَ « بترسید از حمله افراد با شخصیت به هنگام نیاز و گرسنگی 
و از حمله افراد پســت به هنگام سیری!؛ فرمود: اگر مردان بزرگ و کریم ـ خداي 
ناکرده ـ دستشان تهي بشود بخواهند حمله کنند، مثل افراد پست نیستند که با 
چاپلوسي شكمشان را سیر کنند؛ اینها حمله مي کنند. اگر ملتّي کریم بود؛ چون 
کریم برتر از کبیر است، برتر از عظیم است. ما در فارسي ابزار کارمان همین چهار 
تا لغت است؛ کریم را مي گوییم بزرگ! کبیر را مي گوییم بزرگ! عظیم را مي گوییم 
بزرگ! دیگر نمي دانیم کسي که استخوان و ریشه اصلي دارد، او را باید بگوییم عظیم 

که داراي عظم و استخوان است. کبیر معناي دیگري دارد.
امکان ارتقاء انسان به مقام برتر از فرشتگان 

کریم صفت فرشته هاســت. چون در قرآن هر جا ســخن از کرامت است: )بلَْ 
عِبادٌ مُكْرَمُونَ * لا یسَْبِقُونهَُ باِلقَْوْلِ وَ هُمْ بأِمَْرِهِ یعَْمَلُونَ(؛ بلكه [فرشتگان] بندگانی 
ارجمندند که در سخن بر او پیشی نمی گیرند و خود به دستور او کار می کنند؛ )١( 
)بأِیَدِْي سَفَرَهًْ * کِرَامٍ برََرَهًْ( به دست فرشتگانی والا مقام و فرمانبردار و نیكوکار!؛)2( 
کرامت را وصف فرشــته ها مي داند. اگر انســاني فرشته منش بود مي شود کریم و 

حرف هاي حكیم سنایي همین بود که فرمود:
تو فرشته شوي ار جهد کني از پي آنك

برگ توت است بتدریج کنندش اطلس)٣(
همین حكیم سنایي مي گوید مگر خودت کمتر از مَلك هستي؟! چرا فرشته 
نمي شوي؟! حرف ایشان این است که در تمام روي زمین ما فرشي گرانتر از ابریشم 

و اطلس و پرنیان نداریم. اینها را گفت:
ســه نگـردد بــریشـم ار او را

پرنیـان خوانـي و حریـر و پرنـد)4(
همه اســم ابریشم است. این ابریشم چهار تا برگ توت بود که در سطل زباله 
مي انداختند، وقتي رفت مدرســه و درس خواند و استاد دید و شاگرد کرم ابریشم 

شد، شده اطلس. حرف حكیم سنایي این است:
تو فرشته شوي ار جهد کني از پي آنك

برگ توت است بتدریج کنندش اطلس
وقتي این برود مكتب کرم ابریشم و بشود اطلس، ما چرا به مكتب قرآن و عترت 
نرویم و نشویم فرشته؟ در بیانات نوراني حضرت امیر در نهج البلاغه هست که »لكََادَ 
العَْفِیفُ أنَْ یكَُونَ مَلكَاً مِنَ المَْلَائكَِهًْ«،)٥( انســان پاک چشم، پاکدست، فرشته است. 
عزیزاني که در جبهه هاي جنگ شــربت شهادت نوشیدند یا جانباز شدند، بعضي 
مي شوند سیّد شهدا، بعضي هم مي شوند جعفر طیّار. وجود مبارک حضرت امیر فرمود: 
برادرم که جانباز شد، دو تا دستش را داد، ذات اقدس اله دو تا بال مرحمت کرده، 
شده جعفر طیار که »یطَِیرُ بهِِمَا مَعَ المَْلَائكَِهًِْ فيِ الجَْنَّهًْ«)به وسیله این بال ها همراه 
فرشتگان در بهشت پرواز می کند(.)6( پس مي شود آدم دستي بدهد و بالي بگیرد،اگر 
فرشته ها براي خدمت به انسان می آیند و فرّاشي مي کنند که »إنَِّ المَْلَائكَِهًْ لتََضَعُ 
أجَْنِحَتَهَا لطَِالبِِ العِْلمِْ«)فرشتگان بال های خود را به زیر پای طالب علم می گسترند(؛)٧( 

معلوم مي شود که انسان مي تواند برتر از فرشته هم باشد. 
حضرت هم فرمود اگر کریم گرســنه شد زیر بار ظلم نمي رود. لئیم اگر وضع 
مالي اش خوب شد، آن لئامتش را حفظ مي کند. فرمود بپرهیزید از یك ملتّ کریمي 
که تحریم اقتصادي بشود و  فقر بر او تحمیل بشود، او هرگز تحمّل نمي کند. این طور 
نیست که اگر ـ خداي ناکرده ـ گراني را بر ملتّي تحمیل کردند که ملت کریم باشد 
و او تحمل بكند، این طور نیست. ببینید هر تلاش و کوششي که بیگانه مي کند آن 
صولت و جلال و شكوه این ایراني مسلمان شیعه، آنها را پس مي زند. این خاصیت 
کرامت اســت. یك ملّت کریم هرگز از تحریم نمي هراسد، یك انسان فرومایه اگر 

وضع مالي اش خوب بشود به هر حال خطر او به دیگران مي رسد.
رفتار مودبانه و كریمانه، راه ورود به دل های مردم

جَالِ وَحْشِــیهًْ فَمَنْ تأَلَفََّهَا أقَْبَلتَْ عَلیَْهِ« )8( )دل های انسان ها  فرمود: »قُلُوبُ الرِّ
وحشــی و رمنده اســت، هرکس با آنها انس گیرد رو به سوی او می کنند(؛ ما تا 
مي توانیم باید دل هاي مردم را به دست بیاوریم، چون مردم داراي آن صبغه الهي اند، 
مْنا بنَي  آدَم؛ براستی  دل به دست کسي نیست، طبع مردم را خدا فرمود: )وَ لقََدْ کَرَّ
مــا فرزندان آدم را به موهبت عقل و خرد گرامی داشــتیم( )٩( مگر اینكه خودش 
خودش را پســت بكند، وگرنه ما او را کریم آفریدیم،ما با مردم کریم باید کریمانه 
رفتار بكنیم. مهم ترین راه پیشــرفت انبیا و اولیا ادب آنها بود. جامعه را ادب اداره 
مي کند. گفتار خوب، رفتار خوب، کــردار خوب، نیت پاک؛ فرمود دل هاي مردم، 

باادب به دست مي آید.
ضرورت تشکیل مجالس مذهبی برای احیای فرهنگ اهل بیت

 وجود مبارک حضرت صادق)ع( فرمود: »تزََاوَرُوا«؛ شما شیعیان ما هستید به 
زیارت یكدیگر بروید و یكدیگر را ترک نكنید. چرا؟ »فَإنَِّ فيِ زیِاَرَتكُِمْ إحِْیَاءً لقُِلُوبكُِمْ 
وَ ذِکْراً لِحََادِیثِنَا«؛ شــما شــیعیان ما هستید وقتي دور هم جمع شدید؛ البته آن 
احوالپرسي هایتان که تمام شد به هر حال کلمات ما را نقل مي کنید، احادیث ما را 
نقل مي کنید. این جمله خبریه اي است که به داعي انشا القا شده است؛ یعني دور 
هم که جمع شدید حرف هاي ما را نقل کنید. غالب این جمله هاي خبري به داعي 
انشا نقل شده است؛ یعني شیعیان ما! وقتي دور هم جمع شدید، نگذارید مجلستان 
به حرف هاي عادي بگذرد. آیه اي، روایتي بخوانید که حرف هاي ما مطرح بشــود. 
»تزََاوَرُوا فَإنَِّ فيِ زیِاَرَتكُِمْ إحِْیَاءً لقُِلُوبكُِمْ وَ ذِکْراً لِحََادِیثِنَا«؛ یعني »أحْیُوْا أحادیثنا 

في مجالسكم«، این صرف جمله خبریه نیست؛ بلكه به داعي انشا القا شده است.
حالا که زیارت کردید و احادیث ما را گفتید، احادیث ما چه خاصیتي دارد؟ »وَ 
فُ بعَْضَكُمْ عَليَ بعَْض«؛)١0( عاطفه ایجاد مي کند، محبت ایجاد مي کند،  أحََادِیثُنَا تعَُطِّ
رازداري ایجاد مي کند، ادب ایجاد مي کند. خاصیت احادیث ما این اســت.ما یك 
مَثل داریم که این مَثل حق اســت، مي گوییم: »سنگ روي سنگ بند نمي شود«! 
درست هم هست. الآن اگر بخواهند برُجي، قصري بسازند، سنگ اوّل را گذاشتند 
ســنگ دوم که روي آن بند نمي شود. یك ملات نرم مي خواهد وگرنه شما سنگ 
دوم را بگذاري روي ســنگ اوّل مي لغزد و سنگ روي سنگ بند نمي شود. فرمود 
احادیث ما و کلمات ما ادب آموز است ادب، آن ملات نرم است، آن وقت می توانید 
قصر بسازید. با ملات، قصر ساخته مي شود نه با سنگ.ادب است که جامعه را اداره 

مي کند. انسان ،کریم است و کَرم با ادب آمیخته است.
در زیــارت جامعه کبیره یكي از اوصافي که وجود مبارک امام هادي)ع( براي 
ائمه)علیهم السلام( و اهل بیت ذکر مي کند همان وصفي است که خدا در قرآن در 
سوره »انبیاء« براي ملائكه ذکر کرده است. در سوره »انبیاء«فرمود این ملائكه کساني 
هستند که: )لا یسَْبِقُونهَُ باِلقَْوْلِ وَ هُمْ بأِمَْرِهِ یعَْمَلُونَ()١١( عمل مي کنند. وجود مبارک 
امام هادي در زیارت جامعه کبیر وصف ائمه)علیهم السلام( را همین قرار مي دهند 
که اهل بیت کساني هستند که »لا یسَْبِقُونهَُ باِلقَْوْلِ وَ هُمْ بأِمَْرِهِ یعَْمَلُونَ«)١2( نه بدون 
اجازه خدا ســخن مي گویند، نه بعد از دستور خدا عقب افتاده اند، نه جلو مي زنند، 
نه دنبال هستند، ما پیرو اینها هستیم. فرمود جامعه را کریمانه باید اداره کنید؛ آن 
وقت نه طلاق خواهیم داشت، نه دادگاه ها خواهیم داشت. آنچه که مشكل ما را حلّ 
مي کند ادب ماست. فرمود مؤدّبانه جامعه را اداره کنید؛ حالا گاهي ضرورتي پیش 

مي آید براي اختلافات، حرفي دیگر است سهو و نسیان، آن حرف دیگري است.
فرمود: اگر کسي با الفت و با ادب رفتار کند دل هاي جامعه او را مي طلبد.

بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( 
در جلسه درس اخلاق؛ 97/9/29 

مرکز اطلاع رسانی اسرا 

جامعه را كریمانه اداره كنیم

خوان حكمت روزهای یك شنبه منتشر می شود. 

١. أنبیاء، 26 و 2٧.
2. عبس، ١٥ و ١6.

٣. سنایی، قصاید، قصیده٩0.
4. دیوان هاتف اصفهانی، ترجیع بند.

٥.  نهج البلاغهًْ صبحي صالح، حكمت4٧8.
6. المالي)للصدوق(، ص46٣.

٧. الكافي)ط ـ الاسلامیهًْ(، ج١، ص٣4.
8. نهج البلاغه، حكمت ٥0

٩. اسراء، ٧0.
١0. الكافی)ط ـ الإسلامیهًْ(، ج2، ص١86.

١١. انبیاء، 2٧.
١2. زاد المعاد _ مفتاح الجنان، ص٥١4.

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، 
تجربه یک ملت را ســرمایه آن دانست و 
گفت: باید پرسید چه تفکری پیروزی ها را 
به ارمغان آورد و حضور چه تفکری كشــور 
را دچار مشکلات كرد؟ كسانی می خواهند 
آلزایمر سیاســی را به ملت تحمیل كنند تا 

حافظه تاریخی آن را از بین ببرند.
سعید جلیلی در مراسم گرامیداشت شهدای 
عملیــات کربلای پنــج و یــادواره فرمانده تیپ 
انصارالرضا)ع(، شهید علی اصغر حسینی محراب که 
در محل مسجد رضوان کوی طلاب مشهد برگزار 
شد، گفت: امروز اردوگاه دشمن پس از چهل سال 
مبارزه با حرکت انقلاب اسلامی، دشمنی خود را 
عریان تر ابراز می کند؛ برخلاف روزهایی که مشت 
آهنین خود را زیر یك دستكش مخملی پوشانده 
بودند، امروز صریح بیان می کنند که هر آنچه در 
توان داشــته ایم و داریم، علیــه ملت ایران به کار 
رفته و می بریم. این اعتراف رئیس جمهور ســابق 
رژیم آمریكا است. حالا دشمن از پیشرفت ملت در 
عین مقاومت عصبانی است. او از اخراج شدنش از 
این کشور پس از انقلاب و اخراج شدنش از منطقه 
بعد از چهل ســالگی انقلاب اسلامی نگران است. 
دشــمن تمام هزینه های خود را فاکتور می کند و 
مقابل خود می گذارد و می بیند نتوانسته است به 

اهداف خود برسد.

به گــزارش فارس، عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت تجربه یك ملت را ســرمایه او دانست و 
تشریح کرد: یكی از ســرمایه های ملی ما تجربه 
ماست. ما اگر موفق بودیم به خاطر چه بوده و اگر 
دچار مشكل شدیم بخاطر چه تفكری بوده است؟ 
باید پرســید چه تفكری پیروزی هــا را به ارمغان 
آورد و حضور چه تفكری کشور را دچار مشكلات 
کرد؟ کسانی می خواهند آلزایمر سیاسی را به ملت 
تحمیل کنند تا حافظه تاریخی او را از بین ببرند. 
در محاســبه هم همینطور اســت؛ اگر ملتی در 
محاسبه ثروت ها و منابع خود دچار اشتباه بشود، 
او هم می تواند دچار مشكلات شود. عده ای در میان 
ملت ممكن است خدای نكرده وقتی منابعشان از 
بین رفت، دچار خوشــحالی بشوند؛ وقتی درون 

تاسیساتشان بتن ریختند، خوشحال بشوند.
وی تصریح کرد: چند ســال پیش در همین 
مســجد و به همین مناسبت به این محله آمدم، 
یــك برادری که بازاری بود نــزد من آمد و اکیدا 
درخواســت داشت که برای دفاع از حرم به جبهه 
ســوریه اعزام شود؛ بعد تر متوجه شدیم که او در 
سوریه به شهادت رسیده است؛ یكی از مولفه های 
قدرت ملت ما این اســت. اینكه شهید عزیزی از 
محله ای در مشهد می گوید من باید به سوریه اعزام 
شوم و مقابل دشمن بایستم قدرتی است که دشمن 

نمی تواند در محاسبات خود آن را حساب کند.

جلیلی خاطرنشان کرد: وقتی ما محاسباتی 
جدای از جنس محاســبات دشمن داشتیم، این 
پیروزی ها ادامه خواهد داشت. سیستم محاسباتی 
جدیدی کــه می گوید: حســبنا الله و می گوید: 
»و لاتحســبن الذین قتلوا فی سبیل الله امواتا« 
تمام تلاش دشــمن این است که در این سیستم 
محاسباتی اخلال کند و آن را دچار ویروس کند. 
آن ویروس همان ایجاد شــك و تردید در مبنایی 
است که هرجا مصاف اراده ها بوده، توانسته است 

او را شكست بدهد.
عضو شورای راهبردی سیاست خارجی کشور 
با اشاره به تلاش های ناکام دشمن در عرصه نظامی 
ابراز داشــت: دشــمن وقتی نتوانست ملت ایران 
را در دفــاع از مــرز جغرافیایی خود متوقف کند، 
ســعی دارد در اقتصاد، مبارزه با بیكاری، مبارزه با 
آسیب های اجتماعی و... نگذارد که تفكری که در 
عین مقاومت پیشرفت می کند نیز پا بگیرد. چرا که 
می داند نتیجه ای مشابه شكست در جنگ سخت 
برایش رخ خواهــد داد. او می فهمد اگر این نگاه 
تكثیر بشود یعنی چه؟ می فهمد نباید بگذارد این 

دستگاه محاسباتی او را شكست بدهد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: او 
اقدام به ترساندن می کند، اقدام به اسلام هراسی و 
ایران هراسی در دنیا می کند و در داخل کشور دست 
به انقلابی هراسی می زند که می گوید اگر انقلابیون 

باشند، کشور دچار مشكلات می شود و جنگ رخ 
می دهد! چه کســی جنگ را از کشور دور کرد؟ 
همین تفكر انقلابی بود که با واکنش خود کاری 
کردند که ٣0 سال است دشمن جرئت نمی کند 
به مرزهای این ملت نزدیك شود. انقلاب با نگران 
نشدن و نترسیدن به پیروزی رسید؛ این وعده قرآن 
است که امام بزرگوار ما به آن عمل کرد. نویسنده 
آمریكایی مقاله می نویسد که تمام روسای جمهور 
آمریــكا امروز با این جمله رهبر ایران موافقند که 

آمریكا هیچ غلطی نمی تواند بكند.
جلیلی بــا دعوت از جوانان به پاســخگویی 
به شــبهات دشــمن پیرامون کارنامه چهل ساله 
جمهوری اســلامی، گفت: جوانان به دل شبهات 
بروند و پاسخگوی سوالات درباره کارنامه چهل ساله 
نظام اسلامی باشند. نباید از این مسائل عبور کرد؛ 
باید توضیح داد و روشنگری کرد. مبتنی و مستند 
بر آمار سازمان های خود آن ها نیز می توان این را 
ابراز کرد. به همگان نشان بدهید که انقلاب اسلامی 
چه برکاتی داشته است. تمام ادعای انقلاب آن بوده 
که به قله ها نگاه کند، اگرچه در بسیاری از مسائل 
هنوز در میانه راه هستیم. این را باید نشان داد اگر 
جایی فساد یا اخلال بوده است، بخاطر چه بوده؟ 
بخاطر دوری از تفكر انقلابی. اگر جایی پیشرفت 
و موفقیت رخ داده بخاطر حضور چه تفكری بوده 

است؟ تفكر انقلابی بوده یا تفكر های دیگر؟

نشســت چهلم »شنبه های انقلاب« با 
عنوان »رشد و تعالی انسانی« در خبرگزاری 

فارس برگزار شد.
ســید محمد حسینی وزیر اسبق فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در این نشست بیان داشت: انسان 
نباید صرفا به دنبال تامین غرایز باشد اما مكاتب 
غربی می خواهند انســان را به شهوات و مادیات 
محدود کنند. به گزارش فارس، وی ابراز داشت: 
یكی از ویژگی های انقلاب اسلامی پرورش کسانی 
است که عشق به خدا دارند. ما ٣6 هزار دانش آموز 
شهید در انقلاب اسلامی داریم. ما در همه حوزه ها 
توانسته ایم انسان های مهذب و وارسته ای تربیت 
کنیم و تحویل جامعه دهیم. حسینی با  اشاره به 
رویش هــای انقلاب در دوران پس از دوران دفاع 
مقدس و تربیت شهدای مدافع حرم، اظهار داشت: 
مــا خود، عبادات و مناجات های رزمندگان را در 
دفاع مقدس شاهد بودیم، اینها از دستاوردهای 
انقلاب اسلامی است که انسان های متوکل به خدا 
تربیت کرد. ما فناوری انرژی هسته ای و صنعت 
موشكی را در نتیجه تلاش جوانان متعهدی چون 
شهید طهرانی مقدم به دست آوردیم و در برخی 
جایگاه های علمی در رتبه های موفق قرار داریم. 

وزیر اسبق فرهنگ و ارشاد اسلامی خاطرنشان 
کرد: راهپیمایی اربعین، موفقیت های جوانان ما در 
المپیادهای جهانی، دستاوردهای نخبگان ما و... 
همه از دســتاوردهای انقلاب اسلامی است. وی 
گفت: در حوزه بانوان، پیش از انقلاب در بسیاری 
عرصه ها اصلا نقشی برای بانوان تعریف نشده بود 

اما امروز فقط در عرصه کارگردانی سینما دست کم 
2٥ نفر را داریم. حسینی اظهار داشت: امروز از نظر 
دانش آموخته، ایران در رتبه پنجم جهان است، 
ایران در جایگاه اول باسوادان بالای ١٥ سال است. 
امید به زندگی در سال 20١6 در ایران 2١ سال 
نسبت به ١٩٧٩ افزایش داشته است. وی گفت: 
اگر دشمن امروز از دست ما اینقدر عصبانی است، 
به این دلیل اســت که روحیه انقلاب اسلامی در 

حال سرایت به دیگر نقاط جهان است.
محمدرضا مرندی، عضو هیئت علمی دانشگاه 
نیز در نشســت چهلــم »شــنبه های انقلاب« 
خاطرنشان کرد: ما چند مانع بزرگ پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی داشتیم که یكی از آنها خروج چند 
١00 میلیارد دلار از کشور توسط شاه مخلوع بود. 
بــه علاوه ٣00 مقام رژیم پهلوی هم در ماه های 
آخر رژیم پول های هنگفتی از کشور خارج کردند.
وی افزود: یك مانع دیگر جمهوری اسلامی در 
مقایسه با رژیم پهلوی، عدم همكاری کشورهای 
توســعه یافته با ایران بود؛ به گونه ای که تا ایران 
می خواهد با کشوری قراردادی اقتصادی ببندد، 
فورا آمریكایی ها می روند ســراغ آن کشــور و با 
پیشنهادی بالاتر از او می خواهند که با ایران قرارداد 
نبندد. اگر کمك های آمریكا به آلمان و ژاپن نبود، 
مگر این دو کشور می توانستند سر از خرابه های 

جنگ دوم جهانی بلند کنند.
عضو هیئت علمی دانشگاه گفت: در جنگ١0 
شهر کشور، چند صد روستا ویران شد. به ازای هر 
سرباز در جبهه، ٩ نفر در پشت جبهه هم درگیر 

می شوند. ١١ ســال پس از آغاز جنگ دبیرکل 
وقت سازمان ملل یادش افتاد که بگوید چه کسی 
آغازگر جنگ است. جنگ تحمیلی به اندازه 84 
سال درآمد نفتی به ما خسارت وارد کرد. ترکیه در 
کدام مقطع با چنین مشكلاتی مواجه بود؟ کشوری 
که می خواهند آن را به عنوان بدیلی برای جمهوری 

اسلامی مطرح کنند.
در  مــا  داشــت: چــرا  اظهــار  مرنــدی 
سیاســتگذاری های مالی موفــق نبوده ایم؟ آن 
فكری که موشــك نقطه ز ن را می سازد، فكری 
جهادی اســت، اما فكری که خودرو را می سازد، 
فكر تكنوکرات اســت. هر جا رویكرد انقلابی را 
بــه کار گرفتیم، معجزه آفریدیم و هر جا که این 
رویكرد را بر زمین گذاشتیم، ناموفق بودیم. رحیم 
احمدی روشن، پدر شهید احمدی روشن نیز در 
این نشست بیان داشت: هرجا مدیر غیر انقلابی 
روی کار آمده است، کار و پیشرفت کشور متوقف یا 
منحرف می شود و دو دستگی شكل می گیرد. این 
مدیران کسانی نیستند که برای جمهوری اسلامی 
ایران کار کنند. ما باید بدانیم که اگر اینها انتخاب 
شوند، جوانانی را که می خواهند به جامعه خدمت 
کنند، ناامید می کنند. باید خط و ربط منتخبان مان 

برای ما شناخته شده باشد.
همچنین رحیم مخدومی، نویســنده حوزه 
انقلاب و دفاع مقدس در نشست چهلم »شنبه های 
انقلاب« ابراز داشــت: حوزه ادبیات دفاع مقدس 
امروز توانســته با تكیه بر یك ادبیات بومی، فخر 
ادبیات در حوزه بین المللی باشد. وی گفت: امروز 

شاهد بیش از ده هزار عنوان کتاب در حوزه دفاع 
مقدس هستیم و بسیاری هم به ترجمه رسیده 
اســت و با همین کتاب ها هم می شود انقلاب را 
صادر کرد. محمد حسین ساعی، رئیس دانشكده 
ارتباطات دانشگاه صدا و سیما نیز در این نشست 
خاطرنشان کرد: انقلاب اسلامی یك انقلاب بدون 
خشونت بود و بر عكس تئوری ها و استراتژی های 
آن روز انقلاب ها دعوت به خشــونت نمی کرد، از 
این رو امام خمینی)ره( با ترور شاه مخالفت کردند 
و گفتند بر فرض که او ترور شود، فرد دیگری به 

جایش می آید.
وی بیان داشــت: انقلاب اســلامی معنای 
جدیــدی از عرفان به دنیا معرفــی کرد، چون 
عرفان را تا آن زمان به معنایی در تضاد با آبادانی 
دنیا و معادل رهبانیت می دانســتند اما انقلاب 
اسلامی یك عرفان حماســی را به دنیا معرفی 
کرد. رئیس دانشــكده ارتباطات دانشگاه صدا و 
ســیما گفت: زشــت ترین پدیده بشری، جنگ 
است، اما انقلاب اسلامی، دفاع را به عنوان امری 
مقدس به دنیا شناساند. ساعی تصریح کرد: ما در 
انقلاب اسلامی اگر به موقعیت و رسالت خود واقف 
باشیم، می توانیم لحظه به لحظه در حال سلوک 
معنوی باشیم. رئیس دانشكده ارتباطات دانشگاه 
صدا و سیما خاطرنشــان کرد: تربیت و تحویل 
شخصی مثل علامه سید عارف حسینی در شبه 
قاره و سید حسن نصرالله در لبنان از سوی انقلاب 
اسلامی، برای اثبات کارآمدی و ثمربخشی انقلاب 

اسلامی کافی است.

در نشست چهلم »شنبه های انقلاب« مطرح شد

هر جا رویکرد انقلابی به كار گرفتیم معجزه آفریدیم

مجیــد توكلی كه در فتنــه 88 حین فرار با 
لباس زنانه دستگیر شده و یکی از افرادی است كه 
خواستار تحریم ملت ایران شده بود اخیرا به یکی از 
جلسات شورای شهر تهران درخصوص آلودگی هوا 

رفته و در این جلسه شركت كرده است!
به گزارش فارس، مجید توکلی فردی اســت که در 
تاریخ ١6 آذر سال 88 در جریان تجمع غیرقانونی جمعی 
از فتنه گران در دانشگاه امیرکبیر در حالی که از لباس زنانه 

برای فرار استفاده کرده بود دستگیر شد.
مجید توکلی در ٣0 دی ١٣88 از ســوی شعبه ١٥ 
دادگاه انقلاب اسلامی به جرم اجتماع و تبانی علیه نظام و 
تبلیغ علیه نظام به هشت سال و شش ماه حبس تعزیری، 
٥ سال محرومیت از فعالیت سیاسی و ٥ سال ممنوعیت 

از خروج از کشور محكوم شد.
براساس اطلاعات موجود این فرد در تاریخ  2٩ مهر 

١٣٩2 با قرار وثیقه از زندان آزاد شد.
به تازگی این فرد در یكی از جلســات برگزار شــده 
در شــورای شــهر تهران و مرتبط با موضوع آلودگی هوا 

شرکت کرده است.
توکلی فردی اســت که مدت حبس خود را گذرانده 

اســت اما به هر تقدیر یك سابقه دار محسوب می شود و 
باید پرسید آیا در میان جوانان این مرز و بوم افرادی دارای 
تخصص مجید توکلی و فاقد سوءسابقه امنیتی برای حضور 

در جلسات تخصصی وجود ندارند.

گفتنی اســت مجید توکلی در صفحه شخصی خود 
در توئیتر از تحریم و فشار به مردم ایران استقبال می کند 
بعد شــهرداری تهران از او دعوت می کند تا برای کاهش 

آلودگی هوا ایده بدهد!

مجرم امنیتی و حامی تحریم های آمریکا
در جلسه شورای شهر تهران چه می كند؟!

جنگ جمل در دهم جمادی الاولی ســال ٣6 
هجری قمری بین سپاه کوفه به رهبری امام علی)ع( 
و لشــكر بصره به هدایت طلحه و زبیر اتفاق افتاد. 
از آن واقعه دردناک ١404 ســال می گذرد. جنگ 
جمل یكپارچه عبرت اســت و درس که انگیزه ها 
و اهداف آن، هیــچ گاه بوی کهنگی نمی گیرد. در 
مدرســه این فتنه می توان بسیار آموخت تا کمتر 
 اشــتباه کرد. می توان از اهداف مسببان آن آگاهی 
یافت و روش هایشان را مرور نمود. می توان پی برد 
زیاده خواهی و دنیا طلبیِ گروهی غفلت زده، چطور 
ملتی را با چالش های بزرگ مواجه می کند. می توان 

تجاربی عظیم آموخت و بصیرت افزایی کرد.
  فتنه جمل مجموعه ای اســت از دنیاخواهی، 
طمــع، قدرت طلبــی، فریب، حماقــت، زیرکی و 
نقشه های شیطانی و در جبهه مقابل آن، خیرخواهی، 
کرامات انسانی، عفو و اغماض، بزرگ منشی، آزادگی، 

مظلومیت و روح بلند عدالت.
  ما برای آنكه بتوانیم عبرت های روشنی از جنگ 
جمل بگیریم، به بررسی برخی عوامل مهم که در 

ایجاد این واقعه بزرگ مؤثر بوده است می پردازیم:
1. قدرت طلبی

  جنگ جمل اولین رودر رویی مســلمانان با 
یكدیگر است پیش از آن، اگر مسلمین در جبهه ای 
قرار می گرفتند، حتما جبهه مقابلشــان اهل قبله 
نبوده است اما برای اولین بار دو لشكر در برابر هم 
صف آرایی کردند که هر دو داعیه حق پرستی داشتند. 
پیامبر اکرم)ص( سال ها پیش از وفات خود، وقوع 
این نبرد را با تعبیر ناکثین)یعنی پیمان شكنان( به 

امیرالمؤمنین)ع( تأکید فرموده بودند. 
  اما چرا این جنگ واقع شد و ریشه های اصلی 

آن چیست؟
  شــاید بتوان بزرگ ترین ریشــه این فتنه را 
دنیا طلبی عاملان آن دانســت. طلحــه و زبیر در 
دوره پیامبراکرم خدمات زیادی به اســلام کردند 
و جــزء مقرب ترین افراد به آن حضرت محســوب 
می شــدند، آنان جزء معدود کســانی بودند که در 
جنگ احُُد)برخلاف بسیاری از اصحاب که گریختند(، 
مانند پروانه به دور شــمع وجود رســول الله)ص( 
می چرخیدند، شمشــیر می زدند و از آن حضرت 
دفاع می نمودند. ولی بر اثــر روی آوردن به دنیا و 
 اشرافیگری کارشان به جایی رسید که علیه خلیفه 

به  حق پیامبر)ص( لشكرکشی کردند.
  امیرالمومنین)ع( هرگز از کشــته شدن این 
دو تن ابراز خشنودی نكرد بلكه برعكس، با دیدن 
شمشیر زبیر فرمود: این شمشیر بارها اندوه را از چهره 
رســول خدا)ص( زدود. و نیز با دیدن جنازه طلحه 
اظهار داشت:  ای ابا محمد! بر من سخت گران است 

که تو را زیر ستارگان آسمان کشته ببینم.
  طلحه و زبیر بــا روی آوردن به رفاه زدگی و 
اندوختن ثروت های افسانه ای، به شكلی کاملا آشكار، 
از روح تقوا و تعبد فاصله گرفتند و متأسفانه سرانجام 

کارشان، به تباهی و شقاوت منتهی گردید.
  این دو که نامشــان در اعضای شورای شش 
نفره به عنوان کاندیدای خلافت آمده بود، اولا پس از 
قتل عثمان، برای خود سهمی از خلافت قائل بودند 
و امید داشتند که مردم با آنان بیعت نمایند و ثانیا 
در صورتی از امیرالمومنین)ع( راضی می شدند که 

ولایت عراق و یمن را به آنان دهد.
2. فریب

  از لــوازم یك حرکت باطــل، فریب و دروغ 
است. صاحبان فتنه برای پیشبرد اهداف خود، دروغ 
می گوینــد و راه فریب و خدعه را پیش می گیرند. 
اساسا صداقت در حرکت های باطل جایگاهی ندارد 
و جوهره راستی با نیرنگ و فریب، هم سنخ نیست. 
لذا می بینیم در حرکت طلحه و زبیر هم فریب دادن 

بود و هم فریب خوردن. 
  آنها هنگامی که از گرفتن امارت ناامید شدند، 
از امام درخواست کردند که برای انجام عمره به آنان 
اجازه سفر دهد. امام می دانست هدف این دو، ایجاد 
فتنه است. لذا آنان را نصیحت فرمود. طلحه و زبیر 
با خوردن سوگند و تجدید بیعت، به امام اطمینان 
دادند که برای انجام حج، از مدینه خارج می شوند. اما 
هنگامی که به مكه رسیدند، پیمان خود را شكستند 
و به دروغ مدعی شدند که بیعتشان با امام علی)ع( 

با اجبار و تهدید بوده است.
  یكی از زشــت ترین رفتارهای فتنه گران در 
جریان جمل این بود که خودشــان در قتل خلیفه 
سوم نقش اساسی داشتند اما در مكه اعلام کردند 
که امام علی در این واقعه دست داشته و اطرافیان 
او قاتلان خلیفه هســتند و امام باید آنها را جهت 
قصاص، تســلیم نماید. آنان در واقع، فتنه جمل را 
به بهانه خونخواهی عثمان برپا کردند. امام علی)ع( 
در این بــاره می فرمایند:»وَ إنهُّم لیََطلُبونَ حقا هُم 
ترََکوهُ و دَماً هُم سَفكوه؛ اینان حقی را می طلبند که 
خود، آن را رها کردند و خواهان خونی هستند که 
خودشان ریخته اند.«  در واقعه جمل نباید از فریب 
و خدعه های معاویه نیز غافل بود. وی که سرچشمه 
هر پلیدی و ناراستی است، در نامه هایی جداگانه به 
طلحه و زبیر، مقامشان را ستود و به شایستگی آنان 
در امر خلافت اعتراف نمود و متذکر شــد که برای 
آن دو در شــام بیعت گرفته است. آنگاه آنان را در 
خونخواهی عثمان علیه امیرالمومنین)ع( تشویق 
کــرد. بدین ترتیب معاویه بدون روبه رو شــدن با 
رقیبان خود در امر خلافت، سعی داشت آنها را در 
مقابل هم قرار دهد، پیروزی هر رقیبی برای معاویه 

نیز یك پیروزی محسوب می شد.
3. بهره برداری از شخصیت های مهم

  طلحــه و زبیر برای پیشــبرد اهداف خود، 
به شــخصیتی تأثیرگذار نیاز داشتند تا بتوانند در 
شهرهای مختلف با پشتوانه او اعتماد مردم را جلب 
کرده و سپاهی گرد آورند. آنان برای این مقصود از 
عایشه که در مكه به سر می برد، درخواست کردند که 
به خون خواهی عثمان و انتقام از کُشندگان وی)یعنی 
امام علی و اصحاب و لشكریان آن حضرت(، با آنان 
همراه گردد. عایشه بعد از مدتی تأمل پذیرفت. آنان 
ام المؤمنین را بر شتری غول پیكر به نام عسكر سوار 
کردند. امام علی)ع( می فرمایند طلحه و زبیر همسران 
خود را در خانه ها پنهان کرده و حرم پیامبر را سوار 

بر شتر شهر به شهر گرداندند. 
  امام علیه الســلام بعد از پیروزی بر اصحاب 
جمل با کرامت نفسی بی مانند عایشه را عفو نمود و 
دوازده هزار دینار به وی داد و او را به همراه برادرش 
محمدبن ابی بكر و چهل نفر از زنان بصره که به امر 
امام لباس رزم مردانه پوشیده بودند، با احترام روانه 

مدینه نمود.
 بعدها عایشه هر گاه روز جمل را به یاد می آورد 
آرزو می کــرد که  ای کاش هیــچ گاه در آن حادثه 

شرکت نكرده بود.
۴. احزاب گوناگون در كنار هم

  گاه آرمان مشترک و خصوصا اهداف دنیایی، 
باعث می شود دشمنانی که تشنه به خون یكدیگرند، 

در زیر یك خیمه جمع شوند!
  امام علی)ع( در نهج البلاغه حتی پیوســتگی 
طلحه و زبیر را نیز ظاهری دانســته و می فرمایند: 
هر کدام از طلحه و زبیر امیدوار است که حكومت 
را به دست آورد و نظر خود را به آن دوخته و رفیق 

خویش را چیزی به حساب نمی آورد.
  بنابراین مشخص است که در اردوگاه جَمل، 
افرادی نظیر سعیدبن عاص، مروان بن حَكَم و مُغیره 
بن شُعبه که از شجره خبیثه بنی امیه هستند چرا در 
کنار طلحه و زبیر قرار می گیرند و حال آنكه بین آنان 
تنافر و ضدیت وجود داشته است. هدف مشترک آنها 
صف آرایی در مقابل امام علی)ع( و جنگ و مبارزه 
با آن حضرت بوده است. و سرانجام نیز در بحبوحه 
جنگ، مروان با تیری که به سوی طلحه پرتاب کرد 
وی را از پای در آورد و گفت انتقام عثمان را گرفتم.

5. پدیده آقازاده های منحرف
  یكی از شخصیت های بسیار مؤثر در شكل گیری 
جنگ جمل وجود عبدالله بن زبیر بود. وی در طول 
حیات خود ماجراجویی های فراوان نموده و دست 
به تحرکات وســیعی زده است. اما همواره بر محور 
باطل چرخیده و از دشمنی با اهل بیت پیامبر)ص(

کوتاهی نكرده است. امیرالمؤمنین در روایتی به یك 
حقیقت تلخ اذعان فرموده اند: مازالَ الزبیرُ رجلاً منّا 
اهلَ البیت حتّی نشَأ ابنُه المَشؤوم عبدُالله؛ همواره 
زبیر مردی از ما اهل بیت محسوب می شد تا زمانی 
که فرزند شــومش عبدالله بزرگ شد. این حدیث 
نشان می دهد که چگونه گاه فرزندان، عامل انحراف 

و سقوط پدر و مادر خود می گردند.
6. شهادت دروغ

  در مسیر کاروان جَمل به سوی بصره، منطقه ای 
پدیدار شد که بانگ سگان آن، آرامش کاروانیان را 
بر هم زد. عایشــه که درون هودجی بر روی شتر 
قرار داشــت پرسید این مكان چه نام دارد؟ گفتند 
نامش»حَوئبَ« است. عایشه ناگاه به یاد سخن رسول 
خدا)ص( افتاد که روزی آن حضرت همسران خود 
را پرهیز داده بود از اینكه سگ های حوئب بر آنان 
پارس کنند. حتی رو به عایشــه فرمودند: مبادا تو 

آن زن باشی!
  عایشــه ام المؤمنین با یادآوری این خاطره، 
از ادامه راه انصراف داد و قصد بازگشــت نمود. اما 
دستگاه باطل همیشه ترفندهایی برای مبارزه با حق و 
حقیقت دارد. بدین ترتیب طلحه و زبیر )و به روایتی 
عبدالله بن زبیر( اظهار داشتند که این منطقه حوئب 
نیست آنگاه پنجاه نفر از قبیله بنی عامر را آوردند 
که شهادت دهند و سوگند بخورند که طلحه و زبیر 
حرفشان صحیح است و این منطقه حوئب نیست. 
گفته می شود این اولین شهادت دروغ در اسلام بود 

که تأثیری فاجعه بار در سرنوشت اسلام داشت.
7. التباس باطل به حق

  هیچــگاه باطــل، عریــان در صحنه حاضر 

نمی شود زیرا سریعا شناخته و رسوا می گردد بلكه 
در لباس های حق و حقیقت و به شــیوه ای موجه 
و آبرومنــد ظاهر می گردد. افراد بی بصیرت در این 
گونه موارد دچار شــك و تردید شــده و گاه باطل 
را به عنوان شــیوه درست برمی گزینند. در جریان 
جنگ جمل، شخصی سخت در تردید قرار گرفته 
بود؛ یك طرف امیرالمومنین و اصحاب بزرگوارش 
و طرف دیگر عایشه همسر پیامبر و طلحه و زبیر با 
آن همه سوابق درخشان! چگونه می توان باور کرد 

که یكی از این دو گروه بر باطل باشد؟!
  چون راه به جایی نبرد نزد امیرالمؤمنین)ع( 
آمد و عرض کرد آیا ممكن اســت زبیر و طلحه و 
عایشــه بر باطل باشند؟ شهید مطهری از قول طه 
حسین دانشمند نابینای مصری می گوید امام پاسخی 
داد که بعد از خاموش شدن وحی، سخنی محكم تر 
و بالاتر از این گفته نشــده است! امام فرمود هان! 
مبادا خطا کنی »إن الحق و الباطل لا یعُرفان بأقدار 
الرجال. إعرف الحق تعرفْ أهله و إعرف الباطل تعرفْ 
أهله.« یعنی حق و باطل را با شخصیت افراد نسنج! 
به عبارت دیگر مگو فلان سخن حق است چون از 
دهان فلان شــخصیت بزرگ بیرون آمده یا فلان 
روش درست است چون انسانی با سوابق درخشان 
آن را انجام داده است. امام این تفكر را رد می کند و 
می فرماید ابتدا حق و باطل را بشناس آن گاه افراد 
را با آن بســنج و چیزی را ملاک حق و باطل قرار 

مده مگر خودِ حق و باطل را.
  و ســعادتمند کسانی بودند که دست از امام 
خویش نكشــیدند و هرگز تردیدی در پیروی از او 
به خــود راه ندادند. فتنه ها همواره زاد و ولد دارند 
و دشــمن پیوسته بیدار اســت. راستی سهم ما از 

بصیرت افزایی چقدر است؟

سیدابوالحسن موسوی طباطبایی

غبار فتنه جَمَل و نظر اهل بصیرت


